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BR.0012.3.1.2024 

Protokół posiedzenia 
Komisji Bezpieczeństwa i Ochrony Środowiska 

Rady Miasta Gliwice kadencji 2018-2023, przedłużonej do 30.04.2024 r. 
w dniu 22 stycznia 2024 r., godz. 17.00 

Przewodniczący Komisji Adam Michczyński otworzył posiedzenie Komisji, powitał 
zebranych radnych i gościa oraz zaproponował przyjęcie następującego porządku obrad: 

1) Druki sesyjne. 

2) Omówienie planu pracy. 

3) Sprawy bieżące. 

4) Przyjęcie protokołów posiedzeń. 

Nie zgłoszono uwag do zaproponowanego porządku obrad. 

W posiedzeniu udział wzięli: Joanna Ćwikła – Kierownik Działu Inwestycji i Nadzoru 
Przedsiębiorstwa Wodociągów i Kanalizacji Sp. z o.o. w Gliwicach (PWiK Sp. z o.o.) i Anna 
Koralewicz – Zastępca Naczelnika Wydziału Usług Komunalnych. 

Ad 1) Druki sesyjne. 

Komisja opiniowała następujące druki sesyjne: 

a) Projekt uchwały (druk nr 1137) w sprawie zatwierdzenia Wieloletniego Planu Rozwoju 
i Modernizacji Urządzeń Wodociągowych i Urządzeń Kanalizacyjnych na lata 2024- 
2027. 

Przewodniczący Komisji Adam Michczyński poprosił o zreferowanie projektu uchwały.  

Zastępca Naczelnika Wydziału Usług Komunalnych Anna Koralewicz 
poinformowała, że zgodnie z ustawą o zbiorowym zaopatrzeniu w wodę i zbiorowym 
odprowadzaniu ścieków omawiany plan został przekazany do zaopiniowania Dyrektorowi 
Regionalnego Zarządu Gospodarki Wodnej Państwowego Gospodarstwa Wodnego Wody 
Polskie. Ponadto plan został przedstawiony również jednostkom miejskim, spółkom oraz 
wydziałom Urzędu Miejskiego. Do planu nie zostały wniesione żadne uwagi. Poinformowała, 
że więcej szczegółów zostanie przedstawionych przez panią Joanną Ćwikłę – kierownika 
Działu Inwestycji i Nadzoru PWiK Sp. z o.o. 

Kierownik Działu Inwestycji i Nadzoru PWiK Sp. z o.o. Joanna Ćwikła przekazała, 
że aktualny Wieloletni Plan Rozwoju i Modernizacji Urządzeń Wodociągowych i Urządzeń 
Kanalizacyjnych na lata 2023-2026 nie uwzględnia udziału w naborach do projektów 
programu Fundusze Europejskie na Infrastrukturę, Klimat i Środowisko. W związku z tym, 
że PWiK Sp. z o.o. zamierza złożyć wnioski o dofinansowanie, zaistniała konieczność 
opracowania nowego planu, tak aby plan spółki był spójny z regulaminem i wymaganiami 
tego Programu. Wśród projektów, co do których będą podejmowane starania 
o dofinansowanie, znajdują się między innymi plany dotyczące budowy i modernizacji 
infrastruktury służącej do zaopatrywania w wodę, umieszczenia zbiorników wody 
zapasowej na stacjach uzdatniania wody (SUW) oraz budowy instalacji fotowoltaicznych. 
Uargumentowała, że ze względu na duże potrzeby inwestycyjne budowa wspomnianych 
zbiorników na SUW-ach była odkładana ciągle na dalszy plan. Aktualnie jest możliwość 
uzyskania w programie aż 70% dofinansowania, ale wymagane jest, by każda taka 
inwestycja była ujęta w wieloletnim planie. Ponadto planowana jest duża przebudowa 
i rozbudowa centralnej oczyszczalni ścieków.  

Przewodniczący Komisji Adam Michczyński dopytał, czy w przypadku oczyszczalni 
chodzi również o fotowoltaikę. 

Kierownik Działu Inwestycji i Nadzoru PWiK Sp. z o.o. Joanna Ćwikła zaprzeczyła. 
Udzieliła wyjaśnienia, że to dwa osobne zadania. W przypadku oczyszczalni istnieje szansa 
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na uzyskanie dofinansowania w kwocie 17 milionów złotych na poprawę efektywności 
energetycznej, która swoim zakresem obejmuje przebudowę reaktorów biologicznych wraz 
z wymianą systemu napowietrzania, wymianę urządzeń zagęszczających i odwadniających 
osady oraz powstanie układu podczyszczającego odcieki z odwadniania osadów. Ta 
modernizacja była ujęta już we wcześniejszym planie. 

Przewodniczący Komisji Adam Michczyński zapytał, czy to również dotyczy budowy 
oczyszczalni w Pyskowicach. 

Kierownik Działu Inwestycji i Nadzoru PWiK Sp. z o.o. Joanna Ćwikła zaprzeczyła. 
Wyjaśniła, że oczyszczalnia w Pyskowicach wymaga podjęcia pewnych kroków przez 
burmistrza. Budowa takiej oczyszczalni jest dopiero na pierwszym etapie. Natomiast 
w omawianym planie ujęto modernizację istniejącej oczyszczalni w Gliwicach, w tym 
wymianę systemu napowietrzania na mniej energochłonny – tj. ruszt napowietrzający. 
Obecnie ruszty takie są produkowane w technologii, która pozwala na ich częściowe 
demontowanie ze zbiornika i wymianę. W 2001r., kiedy budowano oczyszczalnię, ruszty 
były oferowane jako integralna całość i w przypadku wystąpieniu awarii wymagane byłoby 
w celu jej usunięcia albo całkowite opróżnienie reaktorów ze ścieków albo praca tzw. 
„szambonurka”. Nowe rozwiązania natomiast pozwalają na remontowanie poszczególnych 
modułów bez konieczności ingerencji w cały system. Dodała także, że według 
procedowanej przez Radę Unii Europejskiej dyrektywy ściekowej zaplanowano uzyskanie 
neutralności energetycznej oczyszczalni do 2045 roku. Podkreśliła, że to bardzo duże 
wyzwanie.  

Przewodniczący Komisji Adam Michczyński zapytał, skąd ma pochodzić energia. 
Dopytał, czy źródłem dodatkowej energii może być biogaz. 

Kierownik Działu Inwestycji i Nadzoru PWiK Sp. z o.o. Joanna Ćwikła 
odpowiedziała, że z biogazu oczyszczalnia jest w stanie wyprodukować ok. 12 % potrzebnej 
energii. Wskazała, że bez rozwiązań w postaci, na przykład, farm fotowoltaicznych oraz 
innych nowoczesnych urządzeń trudno będzie uzyskać neutralność energetyczną. Należy 
dążyć do obniżenia ilości biogenów ze względu na postępujące zanieczyszczenie 
środowiska. 

Przewodniczący Komisji Adam Michczyński zapytał, czy ścieki z Pyskowic trafiają do 
oczyszczalni w Gliwicach. 

Kierownik Działu Inwestycji i Nadzoru PWiK Sp. z o.o. Joanna Ćwikła potwierdziła. 
Podała ilość (3 tysiące metrów sześciennych na dobę). Wyjaśniła, że w 2000 roku toczyły 
się rozmowy w sprawie budowy oczyszczalni w Pyskowicach. Nie zdecydowano się jednak 
wtedy na ten krok. Obecnie problem wraca, gdyż miasto Pyskowice stale się rozwija, 
a oczyszczalnia w Gliwicach nie jest w stanie przyjmować więcej ścieków. Tym bardziej, że 
w Gliwicach również potrzeba skanalizować nowe tereny. 

Przewodniczący Komisji Adam Michczyński zapytał, czy miasto Pyskowice ma udziały 
w spółce PWiK. 

Kierownik Działu inwestycji i Nadzoru PWiK Sp. z o.o. Joanna Ćwikła potwierdziła. 
Wyjaśniła, że realizacja oczyszczalni w Pyskowicach planowana jest we współpracy z 
Urzędem Miasta Pyskowice, przy dofinansowaniu ze środków innych niż środki własne 
spółki. Dodała, że w uzyskaniu dofinansowania do budowy oczyszczalni w Pyskowicach nie 
pomaga fakt, że są w Aglomeracji Gliwickiej. Gliwice bowiem spełniają dyrektywy ściekowe. 
Natomiast środki na budowę oczyszczalni, pochodzące z programów unijnych, dedykowane 
są głównie dla tych firm czy gmin, które ciągle ich nie spełniają. Z drugiej strony, gdyby 
miasto Pyskowice oddzieliło się z Aglomeracji, to nadal nie uzyska możliwości ubiegania się 
o dofinansowanie, bo mogą to robić tylko aglomeracje wykazane w Krajowym Programie 
Oczyszczania Ścieków Komunalnych (KPOŚK), a w tym programie nie występuje 
Aglomeracja Pyskowice jako osobna aglomeracja. Przedstawiła, że do tej pory istnieją 
gminy, które ciągle jeszcze nie spełniły dyrektywy ściekowej z 1991 roku. W związku z 
czym, to dla nich w pierwszej kolejności przygotowywane są programy unijne. Spółka PWiK 
stara się podążać za wyznaczanymi przez dyrektywy unijne nowymi kierunkami, dlatego 
podejmuje odpowiednie działania. Podkreśliła jak ważne jest, aby plan został zrealizowany. 
Zwróciła uwagę na kwoty, gdyż na nowe inwestycje zaplanowano przeznaczenie 
142 milionów złotych (3,5 miliona złotych więcej niż w poprzednim planie). Podsumowała, 
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że po pierwsze postanowiono złożyć wniosek w sprawie wody pitnej w naborze projektów 
w ramach działania FENX.02.02, gdzie można uzyskać dofinansowanie ok. 70% do całej 
inwestycji. W okolicach kwietnia zaplanowano złożenie wniosku na dofinansowanie budowy 
instalacji fotowoltaicznej na SUW-ie w celu uzyskania 50% dofinansowania do inwestycji. 
Dodatkowo przygotowywany jest wniosek na modernizację oczyszczalni w Gliwicach, przy 
której można starać się o dofinansowanie w wysokości 17 milionów złotych na część 
dotyczącą poprawy efektywności elektrycznej. Koszt całkowitej modernizacji oczyszczalni 
wyniesie ok. 40 milionów złotych.  

Radny Janusz Szymanowski nawiązał do informacji o ściekach płynących z Pyskowic do 
Gliwic. Zapytał o trasę rurociągu i o to, czy znajduje się pod Kłodnicą. 

Kierownik Działu Inwestycji i Nadzoru PWiK Sp. z o.o. Joanna Ćwikła 
odpowiedziała, że na pewno wzdłuż ul. Portowej. Zaproponowała zainteresowanym osobom 
przesłanie drogą elektroniczną dokładnego przebiegu tej trasy. Dodała, że rurociąg 
funkcjonuje od około 2001 roku. 

Radny Janusz Szymanowski zapytał o kwestię neutralności energetycznej. Czy istnieją 
jakieś dowody na to, że udało się osiągnąć taką neutralność? Wyraził obawę, że próby 
uzyskania równowagi energetycznej są sprzeczne z główną funkcją oczyszczalni. 

Kierownik Działu Inwestycji i Nadzoru PWiK Sp. z o.o. Joanna Ćwikła 
odpowiedziała, że wynika to z dyrektyw ściekowych. Zgodziła się z przedmówcą, że 
głównym zadaniem oczyszczalni powinno być oczyszczanie płynących ścieków, a nie 
produkowanie energii. Dyrektywy unijne wskazują kierunek, w którym należy podążać. 
Opowiedziała o przypadku miasta Tychy, gdzie początkowo borykano się z problemem 
nieodpowiednich parametrów ścieków oczyszczonych. Udało się jednak tak sprawnie 
przeprowadzić modernizację oczyszczalni, że obecnie dochodzi nawet do nadprodukcji 
ciepła. Wykorzystanie sprzyjających lokalnie uwarunkowań sprawiło, że w Tychach udało 
się energię wykorzystać do ogrzewania znajdującego się tam parku wodnego. 

Radny Stanisław Kubit wyraził swoją opinię, że trudne będzie uzyskanie energetycznego 
zbilansowania oczyszczalni. Zasugerował, że instalacja farmy wiatrakowej mogłaby 
znacząco pomóc w uzyskaniu energii uzupełniającej. 

Kierownik Działu Inwestycji i Nadzoru PWiK Sp. z o.o. Joanna Ćwikła 
odpowiedziała, że pierwsze takie farmy już powstały. Planowana jest dalsza rozbudowa 
instalacji fotowoltaicznych, co rzeczywiście wpłynie na poprawę efektywności 
energetycznej w działalności oczyszczalni. 

Przewodniczący Komisji Adam Michczyński zapytał, czy plan również dotyczy 
kanalizacji deszczowej. 

Kierownik Działu Inwestycji i Nadzoru PWiK Sp. z o.o. Joanna Ćwikła 
odpowiedziała, że plan dotyczy tylko usług wodociągowo-kanalizacyjnych. 

Przewodniczący Komisji Adam Michczyński dopytał wobec tego, czy w Gliwicach te 
sieci są rozdzielne. Czy w mieście występują takie miejsca, że odprowadzona woda wpada 
do ścieków? 

Kierownik Działu Inwestycji i Nadzoru PWiK Sp. z o.o. Joanna Ćwikła 
odpowiedziała, że tylko w centrum miasta (okolice Rynku) jest sieć ogólnospławna. 
Natomiast zgodnie z przepisami taki przypadek wymieszania wody deszczowej ze ściekami 
podlega pod taryfę wodno-kanalizacyjną. 

Przewodniczący Komisji Adam Michczyński zapytał, czy spółka zajmuje się również 
wodą opadową, tak zwaną deszczówką. 

Kierownik Działu Inwestycji i Nadzoru PWiK Sp. z o.o. Joanna Ćwikła potwierdziła. 
Dodała, że w spółce, wskutek porozumienia z miastem, działa Wydział Gospodarowania 
Wodami, który zajmuje się sprawami dotyczącymi kanalizacji deszczowej, wód opadowych 
i roztopowych na terenie miasta Gliwice. 

Radny Janusz Szymanowski rozważył konieczność zwrócenia się w niedalekiej 
przyszłości do nowego źródła, jakim jest wodór, który w połączeniu z innymi źródłami 
energii, takimi jak energia słoneczna czy wiatrowa, mógłby znacząco poprawić efektywność 
energetyczną oczyszczalni. 
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Kierownik Działu Inwestycji i Nadzoru PWiK Sp. z o.o. Joanna Ćwikła 
odpowiedziała, że były rozważane i takie rozwiązania. Jednak wykazano, że aktualne 
rozwiązania z zastosowaniem wodoru niosą zbyt wielkie ryzyko. Na pewno będzie to 
ponownie rozważane w przyszłości. 

Przewodniczący Komisji Adam Michczyński podziękował za udzielone wyjaśnienia. 
W związku z brakiem dalszych pytań zapytał, kto z członków Komisji jest za pozytywną 
opinią do projektu uchwały wg druku nr 1167. 

Wynik głosowania: 6 głosów za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. Komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały wg druku nr 1137. 

b) Projekt uchwały (druk nr 1167) w sprawie przystąpienia do sporządzenia gminnego 
programu rewitalizacji dla miasta Gliwice. 

Przewodniczący Komisji Adam Michczyński przypomniał, że na posiedzeniu Komisji 
w dniu 11 grudnia 2023 r. (sprawa nr BR.0012.3.14.2023) można było zapoznać się 
z tematyką dotyczącą rewitalizacji, w związku z czym nie widzi konieczności dalszej 
dyskusji w tym temacie. W związku z powyższym zapytał, kto z członków Komisji jest za 
pozytywną opinią do przedstawionego projektu uchwały wg druku nr 1167.  

Wynik głosowania: 6 głosów za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. Komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały wg druku nr 1167. 

Goście opuścili posiedzenie. 

Ad 2) Omówienie planu pracy. 

Przewodniczący Komisji Adam Michczyński powiedział, że w bieżącym roku upływa 
kolejna kadencja Rady Miasta, w związku z czym najbliższe miesiące będą 
najprawdopodobniej ostatnimi posiedzeniami Komisji w takim gronie. Zaproponował 
rozważenie planu pracy Komisji. Wystąpił z propozycją, aby w przypadku pojawienia się 
corocznie składanego raportu, dotyczącego stanu bezpieczeństwa miasta Gliwice i powiatu 
gliwickiego w zakresie ochrony przeciwpożarowej, zaprosić Komendanta Miejskiego 
Państwowej Straży Pożarnej. 

Radny Krzysztof Kleczka poinformował, że Komisja Gospodarki Komunalnej w lutym 
planuje posiedzenie wyjazdowe w celu uzyskania aktualnych informacji w sprawie realizacji 
inwestycji budowa Parku Zielonej Energii, zwłaszcza w zakresie jej finansowania oraz 
możliwości pozyskania środków zewnętrznych na ten cel. Wyszedł z propozycją organizacji 
wspólnego posiedzenia wyjazdowego obu Komisji w siedzibie spółki Przedsiębiorstwa 
Energetyki Cieplnej przy ul. Królewskiej Tamy 135 w dniu 19 lutego 2024 r. Następnie 
odniósł się do tematu zaproponowanego przez Przewodniczącego Komisji. Wspomniał, że 
w ostatnim czasie została zakończona budowa siedziby Ochotniczej Straży Pożarnej (OSP) 
przy ul. Zamojskiej 10. W związku z tym można wystąpić do OSP Brzezinka z zapytaniem 
o możliwość zorganizowania posiedzenia w nowo wybudowanym budynku w celu uzyskania 
informacji na temat funkcjonowania OSP. 

Członkowie Komisji przystali na propozycję. 

Przewodniczący Komisji Adam Michczyński przypomniał również, że na posiedzeniu 
w dniu 11 grudnia 2023 r. (sprawa nr BR.0012.3.14.2023), wskutek pytań mieszkanki o 
prowadzoną „politykę” względem drzew w mieście Gliwice, rozważano posiedzenie w tym 
temacie. Poprosił członków Komisji o wyrażenie opinii czy istnieje potrzeba, aby do tego 
tematu ponownie powrócić.  

Radny Krzysztof Kleczka odpowiedział, że nie widzi takiej potrzeby. Tym bardziej, że 
mieszkanka, pomimo propozycji rozmowy w tym temacie i ewentualnego przygotowania 
pisma, nie podjęła dalszych kroków. 

Ustalono następujący plan pracy: 

• Posiedzenie wyjazdowe w PEC Gliwice – uzyskanie aktualnych informacji w sprawie 
realizacji inwestycji budowa Parku Zielonej Energii, zwłaszcza w zakresie jej 
finansowania oraz możliwości pozyskania środków zewnętrznych na ten cel. 

https://bip.gliwice.eu/rada-miasta/porzadek-sesji/6089
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• Posiedzenie wyjazdowe w siedzibie OSP Brzezinka – zapoznanie się 
z funkcjonowaniem Ochotniczej Straży Pożarnej. 

Przewodniczący Komisji Adam Michczyński przypomniał również, że na posiedzeniu 
w dniu 13 listopada 2023 r. (sprawa nr BR.0012.3.12.2023) członkowie Komisji ustalili, 
że Komisja powinna podjąć się sprawdzenia, czy wprowadzone przez Górnośląski 
Akcelerator Przedsiębiorczości Rynkowej S.A. rozwiązania pomogły zmniejszyć uciążliwości 
dla mieszkańców Bojkowa, związane z działalnością lotniska. Ze względu na to, że zmiany 
zostały wprowadzone w styczniu bieżącego roku i upłynęło zbyt mało czasu, aby móc 
ocenić skuteczność tego rozwiązania, zasugerował zaprotokołowanie tego punktu, by  
Komisja Bezpieczeństwa i Ochrony Środowiska kolejnej kadencji mogła do tego tematu 
powrócić.  

Ad 3) Sprawy bieżące. 

Komisja zapoznała się z następującymi dokumentami: 

a) Raport z działalności Straży Miejskiej za listopad 2023 r. (korespondencja 
nr UM.1145508.2023, w załączeniu) – Komisja przyjęła do wiadomości. 

b) Raport z działalności Straży Miejskiej za grudzień 2023 r. (korespondencja 
nr UM.93239.2024, w załączeniu) – Komisja przyjęła do wiadomości. 

c) Raport z realizacji Programu Ochrony Środowiska dla Miasta Gliwice za 2021-2022 rok 
(oryginał w aktach sesji nr LIII/2024 z dnia 25 stycznia 2024 r., korespondencja nr 
UM.1065517.2023).  

Przewodniczący Komisji Adam Michczyński rozważy zaproszenie przedstawiciela 
Firmy sporządzającej raport. 

d) Zawiadomienie z Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego o terminie rozprawy 
w sprawie skargi na uchwałę Rady Miasta Gliwice z dnia 13 lipca 2023 r. 
(w przedmiocie ustalenia ograniczenia sprzedaży napojów alkoholowych) 
(korespondencja w aktach sprawy nr BR.0012.13.4.2023) – Komisja przyjęła do 
wiadomości. 

Ad 4) Przyjęcie protokołów posiedzeń. 

Komisja przyjęła następujące protokoły posiedzeń: 

a) protokół wspólnego posiedzenia Komisji Skarg, Wniosków i Petycji oraz Komisji 
Bezpieczeństwa i Ochrony Środowiska z dnia 13 listopada 2023 r., 
nr BR.0012.3.12.2023;  

b) protokół posiedzenia Komisji z dnia 20 listopada 2023 r., nr BR.0012.3.13.2023; 

c) protokół wspólnego posiedzenia Komisji Budżetu i Finansów oraz Komisji 
Bezpieczeństwa i Ochrony Środowiska z dnia 11 grudnia 2023 r., nr BR.0012.3.14.2023. 

(***) 

Ustalono terminy kolejnych posiedzeń Komisji: (1) posiedzenie wyjazdowe do 
Przedsiębiorstwa Energetyki Cieplnej przy ul. Królewskiej Tamy 135 w dniu 19 lutego 
2024 r., godz. 15.45 oraz (2) posiedzenie wyjazdowe do nowo wybudowanej siedziby OSP 
przy ul. Zamojskiej 10 w dniu 18 marca 2024 r., godz. 17.00. 

Na tym zakończono posiedzenie Komisji. 

Protokołowała 

(-) Anna Wojtowicz 
Przewodniczący Komisji 

Bezpieczeństwa i Ochrony Środowiska 

(-) Adam Michczyński 
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